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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
20 / 2023

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa, essent les vuit hores i trenta minuts del dia
trenta-u  d’agost de  dos  mil  vint-i-tres,  prèvia
convocatòria  girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en
primera convocatòria al Saló de Sessions de la casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a l’objecte de realitzar sessió extraordinària i urgent
sota el següent

ORDRE DEL DIA

Motiu de la urgència: Acompliment de terminis.

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – Ratificació del caràcter urgent de la convocatòria.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 –  Dictamen  de  proposta  d’acord  d’aprovació  provisional  de  la  modificació  pressupostària  núm.
22/2023.

03 – Dictamen de proposta d’acord de deixació sense efecte, a instància de la Unió Temporal d’Empreses
que participa com a soci privat en el capital social d’Empresa Municipal de Serveis Públics, SL, societat
d’economia  mixta,  de  l’acord  adoptat  pel  Ple  municipal  en  sessió  de  data  7  de  març  de  2022  de
substitució de l’aval corresponent a la garantia definitiva constituïda.

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:
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I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – RATIFICACIÓ DEL CARÀCTER URGENT DE LA CONVOCATÒRIA.

Per la Presidència se sotmet a votació ordinària la urgència de la sessió, i el Ple de l’Ajuntament acorda
aprovar-la  amb onze vots a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la
corporació,  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  MT–PSC–CP  (7),
ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu abstencions corresponents als membres de la corporació del grup
municipal de JUNTS (10).

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 –  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  PROVISIONAL  DE  LA  MODIFICACIÓ
PRESSUPOSTÀRIA NÚM. 22/2023.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“Vista la sol·licitud d'aprovació de la modificació pressupostària número 22/2023 de crèdits extraordinaris i
suplements de crèdit, finançats amb baixes de crèdits d'altres aplicacions, i vistos els informe d'Intervenció
núm. 704/2023 i 705/2023, i previ el dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Centrals, proposo al
Ple de la Corporació l'adopció del següent acord:

Primer.- Modificar el Pla estratègic de subvencions, afegint la subvenció 2.7 a l’objectiu 2 de l’àmbit A),
d’acord amb el detall següent:

“Subvenció 2.7: Subvenció a Fundació Habitat 3 Tercer Sector Social.

Efectes:

• Recolzar iniciatives d’entitats socials que treballen per a que famílies en situació d’exclusió social
disposin d’habitatge.

• Afavorir  la  inclusió social  de famílies en situació de vulnerabilitat  partint  de la disposició d’un
recurs  bàsic,  com  l’habitatge  digne,  per  tal  de  treballar  aspectes  integrals  de  lluita  conta  la
exclusió social “

Segon.- Modificar el destí dels préstecs que s’indiquen i pels imports que es relacionen seguidament:

Préstec: 2021/1/001 - Cajamar - Origen
Projecte Descripció Aplicació (O-P-E) Import

2021 2 IMA 7 Accés a la via verda per l’Av. de l’Estadi IMA-45900-60901 70.000,00

2021 2 MOB 4 Carril bici i vorera a l’Av. Ferran d’Aragó MOB-13400-60900 90.000,00

Préstec: 2021/1/001 - Cajamar - Destí
Projecte Descripció Aplicació (O-P-E) Import

2021 2 IMA 1 Adquisició béns immobles IMA-15100-60001 160.000,00

Tercer.- Efectuar  la  següent  modificació  pressupostària  de  crèdit  extraordinari  i  suplement  de  crèdit
finançada  amb  baixes  de  crèdit  que  afecta  a  aplicacions  pressupostàries  finançades  amb  ingressos
corrents:

Baixes de crèdit
Descripció Aplicació (O-P-E) Projecte Import
Retribucions bàsiques funcionaris. Sous grup A2 BSO-23101-12001 2023 3 BSO 14 9.094,74

Seguretat Social BSO-23101-16000 2023 3 BSO 14 4.685,13
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Seguretat Social BSO-23100-16000 4.128,94

Personal laboral fix PRO-43200-13000 2023 3 TUR 1 53.770,46

Seguretat Social PRO-43200-16000 2023 3 TUR 1 17.142,04

Retribucions bàsiques funcionaris. Sous grup A1 SEC-92000-12000 17.000,00

Retribucions bàsiques funcionaris. Triennis SEC-92000-12006 5.000,00
Retribucions complementàries funcionaris. Complement 
Destí

SEC-92000-12100 7.600,00

Retribucions complementàries funcionaris. Complement 
Específic

SEC-92000-12101 9.650,00

Seguretat Social SEC-92000-16000 9.500,00

137.571,31

Crèdit extraordinari
Descripció Aplicació (O-P-E) Projecte Import
Conveni Fundació Privada Habitat3 Tercer Sector Social. Habitatges
socials

BSO-23100-48100 17.908,81

Aportació de capital a la Mancomunitat Tortosa-Roquetes IMA-94300-76301 30.000,00

47.908,81

Suplement de crèdit
Descripció Aplicació (O-P-E) Projecte Import
Treballs realitzats per altres empreses TUR-43200-22799 70.912,50

Festes populars - Festes de la Cinta FES-33803-22609 16.000,00

Aportació a la Mancomunitat Tortosa-Roquetes ASC-94300-46301 2.750,00

89.662,50

Quart.- Efectuar la següent modificació pressupostària, que afecta al capítol VI, de suplement de crèdit
finançat amb baixes de crèdit, i incorporar-la a l’annex d’inversions del pressupost 2023 segons quadre
que s’annexa a l’acord, transferint les desviacions positives provinents del finançament de préstec:

Baixes de crèdit
Descripció Aplicació (O-P-E) Projecte Import Finançament
Accés a la via verda per l’Av. de l’Estadi IMA-45900-60901 2021 2 IMA 7 70.000,00 pr2021/1/001

Carril bici i vorera a l’Av. Ferran d’Aragó MOB-13400-60900 2021 2 MOB 4 90.000,00 pr2021/1/001

160.000,00

Suplement de crèdit
Descripció Aplicació (O-P-E) Projecte Import Finançament

Adquisició béns immobles IMA-15100-60001 2021 2 IMA 1 160.000,00 pr2021/1/001

160.000,00

Cinquè.- D’acord amb el que s’estableix a l’article 169 del RDL 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el
text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, exposar l’expedient al públic durant el termini de
quinze  dies  hàbils,  mitjançant  anunci  al  BOPT  i  al  tauler  d’anuncis  de  l’Ajuntament,  per  poder  fer
reclamacions.  Transcorregut  aquest  període  sense  que  se  n’hagi  formulat  cap  esdevindrà  aprovat
definitivament.»

«ANNEX D’INVERSIONS I FINANÇAMENT

Descripció
Aplicació 
pressupostària

Import 
consignat 
(post modif.)

Incorporació 
Romanents

Préstec

Adquisició bens immobles IMA-15100-60001 300.809,45 140.809,45 160.000,00
Accés a la via verda per l’Av. de l’Estadi IMA-45900-60901 0,00
Carril bici i vorera a l’Av. Ferran d’Aragó MOB-13400-60900 0,00

”.
*-*-*
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem ara ja al segon punt del ple, que en este cas és un dictamen de proposta d’aprovació provisional
de la modificació pressupostària núm. 22/2023. I per a la seva presentació té la paraula la Sra. Mª Jesús
Viña, regidora d’Hisenda.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies,  alcalde,  regidores,  regidors.  Portem  avui  a  l’aprovació  d’este  plenari  una  modificació
pressupostària que ja vam informar en la comissió de dilluns, però passaré a detallar-los les partides que
la componen. En primer lloc, una aportació de 17.908,81 euros a la Fundació Privada Hàbitat3 per poder
fer front a les despeses de gestió i manteniment dels habitatges en règim de lloguer social per a persones
amb fragilitat social. Una modificació de partida en relació amb l’Oficina de Turisme que el que pretén és
canviar els mateixos nivells de partida. Una aportació de festes per no deixar el saldo a zero de la partida
per poder atendre despeses de caràcter inajornable i urgent que puguin sorgir amb una dotació de 16.000
euros.  Una aportació  de 30.000 a  la  Mancomunitat  de  Tortosa-Roquetes per  a realitzar  l’obra  de re-
pavimentació vial del polígon Pla de l’Estació. Està és una obra que té un pressupost de 290.488,67 euros,
té subvencionat el 80% dotat per la Diputació i l’aportació que li correspon a l’Ajuntament de Tortosa en
este cas és  de 30.000 euros i  és el  que portem en aquesta modificació.  En anar amb pressupostos
prorrogats cal també aportar més diners a l’aportació ordinària de la Mancomunitat, perquè ara es fa una
aportació de 100.000 euros i no està al pressupost, per tant, dotem a aquest import la diferència de 2.750
euros en està partida.

I entrant ja a la part més important de la modificació, no per importància però sí per l’import, suplementem
la partida per adquisició de béns immobles en 160.000 euros per tal de poder finalitzar les expropiacions
de determinats immobles del barri del Castell per poder construir habitatge social. L’expropiació total puja
a 292.322,23 euros i nos mancaven estòs 160.000 euros per poder-hi fer front. Per tant, estòs serien els
punts que incorporen aquesta modificació pressupostària.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, regidora. Per tant, iniciem el torn, en este cas té la paraula el Sr. Arnau, representant del grup
municipal de la CUP.” 

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Tal com plantejava la senyora Viña creiem que la modificació pressupostària és
necessària pel pagament de salaris, per les aportacions a la Mancomunitat, per les despeses addicionals
que hi pugui haver a les festes, però principalment per les partides associades a la creació d’habitatge
social.  Fa  molts  anys  que  insistim  en  està  necessitat,  perquè  Tortosa  no  disposa  d’un  parc  públic
d’habitatges de lloguer social. Entenem que estès expropiacions facilitaran la construcció d’habitatges, tal
com ens han informat, però esperem que no quedi aquí, perquè és del tot insuficient. Entenem que el
govern ha de treballar per resoldre el problema de l’habitatge que té Tortosa, no només en situacions
d’emergència o d’exclusió social, sinó que entenem que es tracta d’un problema generalitzat perquè no és
una qüestió exclusiva de famílies en situació d’exclusió social. Sí que creiem que per poder materialitzar la
modificació s’ha  de fer  a  costa d’eliminar  partides associades a la  creació de cardiòlisi.  Entenem les
explicacions que nos han donat al respecte, però sí que els demanem celeritat en la redacció del pla de
mobilitat de la ciutat, perquè recordem que el pla de mobilitat vigent a Tortosa és de l’any 2007 i és urgent
treballar  per  donar  resposta  als  efectes  de  l’emergència  climàtica  que  estem  vivint  i  avançar  en  la
descarbonització del municipi, i el model de mobilitat és un element clau d’aquesta descarbonització i, per
tant, votarem a favor d’aquesta proposta.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau. Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, bon dia, companys i companyes, regidors, alcalde. Avui, de forma inaudita, perquè és el segon dia
de festes, són les vuit i mitja del matí d’un mes d’agost, cosa que mai no havia passat, es convoca un ple
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extraordinari i urgent, convocat ahir per avui; a més a més, es convoca només per correu electrònic, és a
dir, no tenim ni una trucada de l’alcalde, ni de la regidora, ni cap avís com solia passar quan hi havia coses
extraordinàries dient que es feia el ple, i, en tot cas, a més a més, d’uns temes que ja es van portar a la
mateixa comissió del dilluns, un tema que es va entrar fora de l’ordre del dia, que es va entrar el mateix
dilluns, que vam rebre pocs minuts abans de la comissió el que és tot l’expedient, i que, de fet, ja que
només ha anat d’este tema, el que s’hagués pogut fer és convocar-lo de dilluns per a dimarts, igualment ho
han fet de dimecres per a dijous, i almenys no haguéssim estat dintre del que és festes. Perquè em sembla
una falta de respecte per als mitjans de comunicació i per a tots els regidors i regidores que estem aquí. 

A mi m'agradaria saber, tot i que m’ho imagino jo i segurament s’ho deu imaginar tothom, què hagués dit
l’avui alcalde i regidor a l’oposició durant 12 anys, si l’exalcalde, o jo mateixa, haguéssim convocat un ple
en plenes festes per coses que realment només n’hi ha una que és urgent, i que, a més a més, no servirà
per a res perquè ja ho veurem ara, ja ho parlarem, perquè se seguirà contractant de manera irregular. Vull
dir, que estem en el segon dia de festes i ho reitero una vegada més. 

I avui portem una modificació pressupostària amb un tema que és urgent, com dic, només hi ha un punt,
una part d’un punt que és urgent, i que és urgent, tot i que, com torno a dir, no servirà per a res perquè se
seguirà contractant de manera irregular, no hi ha res de salaris, Sr. Arnau, no n’hi ha absolutament, l’únic
que es fa és donar de baixa el capítol 1, però no hi ha res per suplementar cap salari, també en parlarem
ara dels habitatges. Però, en tot cas, reitero que estem al segon dia de les festes de la Cinta, i  ja en
parlarem pel que fa a este apartat. 

Evidentment, estem d’acord en el fet que se suplementi la partida de les expropiacions, és una subvenció
aconseguida  pel  nostre  govern,  vam  aconseguir  1.300.000  euros  per  tal  de  poder  construir  nous
habitatges al centre històric, en este cas del Programa d’ajuda a la construcció d’habitatges d’arrendament
social en edificis energèticament suficients i eficients, i es va aconseguir una subvenció per construir 28
habitatges, en este cas 24 al  carrer Sant Felip Neri,  que és on està dotada…, que és on avui s’estan
finalitzant les expropiacions ja fetes només pendents de suplementar i pagar, i 4 habitatges a la plaça de
Sant Joan, al  barri  del  Rastre.  A banda d’això, també hi  ha una altra subvenció d’1.700.000 per a la
rehabilitació d’habitatges al barri del Grup del Temple i al barri de Remolins. 

D’altra banda, evidentment,  també estem d’acord amb la partida que es crea per  tal  de poder donar
resposta al conveni signat amb Hàbitat3 per tal de generar habitatge social, de fet la mateixa proposta que
va avui al ple va signada per l’anterior regidora de Serveis socials, Mònica Ripoll, per tant, també, alguna
cosa vam fer naltros; igualment, també, la modificació que es porta a terme de l’àmbit de Turisme, perquè
també era una previsió de poder canviar aquelles partides que sobraven del conveni amb el govern de la
Generalitat,  del  Departament  de  Turisme,  pel  que fa  a  l’Oficina  de  Turisme,  i  per  poder-ho  posar  en
aquelles coses que eren necessàries i ja estaven previstes a nivell de la gestió pel que fa a l’àmbit del
turisme. 

També, i en este cas encara amb més força, estem d’acord amb el fet que es posi la partida corresponent
per tal de poder executar el vial del Polígon de l’Estació per part de la Mancomunitat Tortosa-Roquetes. I
dic amb més força perquè aquesta obra és possible gràcies a una subvenció aconseguida, en este cas, per
mi mateixa a la Diputació de Tarragona, amb un cost de 230.000 euros el passat mandat, i, per tant, poder
avui suplementar-la.

Ara bé, no podem estar d’acord, i  així  ho saben, ni  compartim que es deixin d’executar dos projectes
redactats per l’anterior govern, estan els projectes executats, preparats per executar i amb finançament,
com són l’accés a la Via Verda, des de l’avinguda de l’Estadi fins al barri de Ferreries, des de la mateixa Via
Verda, i la continuació del carril bici dels terrenys de Renfe a Ronda Docs fins al carrer Ferran d’Aragó.
L’excusa que se’ns dona a l’informe en què es presenta la modificació és exactament i textualment “no hi
ha  pla  de  mobilitat  aprovat  que  posi  de  manifest  la  xarxa  dels  carrils  bici  necessaris  per  a  un  bon
funcionament dins del terme municipal”. En està explicació, en està simple explicació, desisteixen de fer
aquestes dos obres. El pla de mobilitat està adjudicat, està en redacció, però això no és el més important,
el més important és que qualsevol pla de mobilitat el que farà és unir carrils bici, no deixarà estòs trams
sense unir. Estem parlant d’unir un tram de carril bici, que és al barri del Temple, que, a més a més, este
carril bici el que fa és unir-lo amb el carril bici dels Portals i connectar-los també amb el que va pel carrer
Rosselló, i uneix, també, amb el parc, també, amb l’antic pont del ferrocarril i amb el barri de Ferreries, i,
evidentment també, el que hi ha a la Via Verda, que uneix pel que fa a l’avinguda de l’Estadi al barri de
Ferreries.  I  que, a  més a més,  tant l’un com l’altre ha estat  una petició i  han tingut  tot  el  suport  de
l’Associació de Veïns del barri del Temple, l’Associació de Veïns del barri de Ferreries, de l’Institut Dertosa i
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de l’Institut de l’Ebre per tal de promocionar i potenciar l’ús de la bicicleta i la mobilitat activa entre els
mateixos alumnes dels dos instituts, i per tal de millorar també la seguretat en este àmbit, i també era una
demanda, i  així  ho volien per tal  de potenciar l’ús dels usuaris del complex esportiu WIN i de l’Estadi
municipal. Per tant, no compartim ni compartirem que no s’executin aquests dos projectes.

I per últim, i el més greu, avui, com dic segon dia de festes, és que s'adonin que falten 16.000 euros per a
festes. Estem amb un pressupost prorrogat, per tant, tenen la mateixa partida que teníem naltros l’any
passat, i el que veuen és que ho porten el segon dia de festes però el que no han dit és que això que avui
s’aprova s’ha d’exposar al públic, i,  per tant, quan sigui vigent, hauran passat unes setmanes des que
s’hauran acabat les festes. Per tant,  la contractació continuarà essent  irregular,  sense tenir  la partida
vigent. I a més, quan demanem explicacions sobre per a què, quins conceptes són els que fan falta encara
el dia d'avui no ho sabem. Per tant, jo voldria, en primer lloc, preguntar al senyor alcalde per a què són
aquestes partides, per a què són, i quin és el detall que cal suplementar, per a què s’ha de fer. Però que en
tot cas, si n’és conscient, que igualment la contractació, si és que l’ha contractat o si l’ha de contractar,
continua essent de manera irregular perquè aquestes partides no seran vigents. 

I de nou, torno a reiterar que lamentem que avui, 31 d’agost, saltant-se totes les normes acordades i a les
vuit i mitja del matí, se’ns hagi convocat un ple en plenes festes sense que se’ns justifiqui la urgència i,
torno a dir, que és una falta de respecte per a tothom.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, té la paraula la senyora Mª Jesús Viña per a contestar.”

Intervenció de la Sra. Viña

“En primer  lloc,  gràcies,  senyor  Arnau  pel  seu  vot  favorable  a  aquesta  modificació.  Certament  estem
treballant en el pla de mobilitat. En estòs moments el pla de mobilitat està a Intervenció per a la seva
fiscalització. Anem en aquesta línia i ja ho hem parlat, i, per tant, moltíssimes gràcies pel seu suport.

En referència a la partida d’adquisició dels béns immobles, jo penso que s’han de fer dos apreciacions. En
primer lloc, m’ha parlat de la baixa dels criteris que suplementen aquesta partida. Es dona de baixa una
partida per donar accés a la Via Verda a l’avinguda de l’Estadi per un import de 70.000 euros, una partida
que es va incorporar a una modificació pressupostària del 2021, i de la qual no es va executar res, ni
durant el 2021, ni durant el 2022, ni durant el primer semestre del 2023, i que segons la informació de la
qual disposem dels Serveis Tècnics, ara passaria a tenir un valor aproximat de 120.000 euros, perquè
l’únic que es va fer és, en data de 14 d’abril d’este any, aprovar un contracte menor per a la redacció del
projecte constructiu d’una passarel·la per a bicicletes i vianants per connectar la Via Verda amb la zona de
l’Institut  de  Ferreries.  Es  dona  de  baixa,  també,  una  altra  partida,  també  un  carril  bici,  que  també
s’incorpora en aquella mateixa modificació pressupostària de l’any 2021, que no s’executa ni durant el
2021, ni el 22, ni durant el primer semestre del 2023, i,  per tant, donem de baixa aquestes partides
vinculades a la mobilitat perquè la voluntat d’este govern és planificar la mobilitat de la ciutat en base a un
pla de mobilitat i no en base de conteses electorals o de decisions preses sense criteris que afectin la
mobilitat conjunta de la nostra ciutat. 

I  hi  ha una segona apreciació,  que sí  que voldria fer  una mica de cronologia de l’expropiació d’estos
immobles dels quals estem parlant avui. L’aprovació definitiva del projecte d’expropiació dels immobles
dels quals estem parlant es va fer el  dia 6 d’octubre del 2008, fa 15 anys. El juliol  del 2022 es van
sol·licitar aquests ajuts Next Generation a l’Agència Catalana de l’Habitatge per construir estòs habitatges
al carrer Sant Felip Neri, que és del que estem parlant. L'octubre del 2022 es fa un requeriment per part de
l’Agència Catalana de l’Habitatge per justificar la titularitat d’estos immobles. I el 30 de març del 2023 es
publiquen les bases reguladores per  a la  concessió de subvencions per  al  finançament del  programa
d’ajuts a la construcció d’habitatges. Per tant, el dia 23 d’octubre finalitza el termini de presentació de les
sol·licituds i el dia 23 d’octubre cal disposar de la titularitat d’aquest immoble, de la qual no es disposava.
Per tant, i resumint breument el que estem fent en aquesta partida, en està modificació pressupostària
estem fent  la  feina que no s’ha  fet  durant  estòs  15 anys per  poder  disposar  de la  titularitat  d’estos
immobles. Per tant, el govern d’esquerres de la ciutat, amb el suport de la CUP, avui està posant aquesta
modificació pressupostària, estòs diners que no s’han posat durant estòs 15 anys, per poder actuar amb
les expropiacions. Gràcies.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“M’ha fet un històric, i també contestarem aquest històric perquè, evidentment, estàvem allà, igual que
també estava Esquerra Republicana que governava en aquell moment. Pel que fa al projecte de la Via
Verda, el que es va fer és el projecte, per tant, el projecte està, per tant, en aquests anys el que s’ha fet és
avançar el projecte, igual que s’ha fet el projecte s’han executat moltíssimes obres a tots els barris de la
ciutat. El projecte estava fet, i l’objectiu era continuar-lo fent, igual que la resta d’obres que hem deixat
amb pressupost i pendents només que les executin o que les deixin d’executar com ha passat avui al ple.
Per tant, el que hem fet estòs anys ha estat preparar i fer el projecte, tant d’un com de l’altre. Un amb els
Serveis Tècnics Municipals, i l’altre els Serveis Tècnics Municipals al final en van fer un però van demanar
serveis exteriors, serveis externs, i el que van fer va ser suplementar-lo amb una enginyeria, que és el que
es va fer a finals de l’any passat i que vam tenir enguany. 

A banda d’això, pel que fa al pla de mobilitat, és una excusa com una altra, perquè és evident que el pla de
mobilitat, qualsevol pla, acabarà determinant que s'uneixin els carrils bici, per tant, vostè ja pot anar dient
que necessiten els recursos, que no ho poden fer o el que sigui, però no diguin que és un tema del pla de
mobilitat. I pel que fa a l’expropiació dels immobles, no ens hi hem posat en contra, per tant, no calia que
ho digués. En tot cas, no ens hi hem posat absolutament en contra, estem d’acord en el fet que es faci, de
fet,  ja  ho  sap,  que  estava  preparat  per  poder-se  fer  perquè  o  sinó  no  haguéssim  acceptat  aquesta
subvenció. Aquesta subvenció la vam demanar naltros, la vam aconseguir  naltros, per fer habitatge al
centre històric. És a dir, som naltros els que hem portat a terme aquesta subvenció, i aquesta aposta per
construir aquest habitatge al centre històric, estòs 28 pisos al centre històric, i per molt que vulguin ara o
posteriorment  fer  dir  que ha estat  per  part  seua,  això està  claríssim des de quan es va presentar  la
subvenció, quan es va atorgar la subvenció. Però en tot cas, el 2008, el que es va fer va ser expropiar tot el
barri del Castell. Però amb uns preus que el 2008 no tenien res a veure amb els quals posteriorment, quan
ja va venir la crisi econòmica, ens vam trobar. Amb això, què vam fer este govern? Perquè vostès també hi
eren i va ser una decisió d’Esquerra Republicana i del govern, del qual formaven part en aquell moment.
Vam acordar que aniríem pagant aquelles expropiacions a mesura que anéssim necessitant els solars, que
és el que vam fer. Ho vam fer amb la part que quedava del Palau de Justícia, ho vam anar fent amb la Casa
de Festes, ho vam anar fent amb la plaça que hi ha elevada a continuació de Festes. Per tant, una miqueta
de memòria perquè vostès també estaven allà en aquell moment. I es va dir que quan anéssim necessitant
els diferents solars, perquè no tenia cap sentit, perquè, a més a més, no hi ha hagut cap reclamació de cap
particular, perquè estem amb desconeguts, o amb difunts, això s’haurà de consignar, no caldrà en cap
cas…, no hi ha persones que ho hagin reclamat, i per tant totes aquelles persones que ho van reclamar es
va fer l’aportació de l’expropiació, però la resta no, perquè va ser un acord del govern d’aquell moment
d’anar-ho fent progressivament a mesura que s’anessin necessitant estòs recursos. Perquè no tenia sentit
tenir uns terrenys que no es necessitaven. Per tant, es va fer amb el barri del Castell, amb tot el passeig,
que està a la part alta del barri, i es van fer amb les obres que els he dit ara. I ara tocava fer-ho així. Per
tant, absolutament d’acord que es faci, crec que els recursos s’han d’utilitzar quan es necessiten, perquè,
en tot cas, és ara que es necessiten per tal de poder fer este habitatge. 

Per tant, no ens han dit res de festes. M’agradaria també que ens contestessin a les festes. Saben que
estem parlant que la contractació de festes serà irregular, si saben també quins conceptes volen portar a
terme en aquestes partides de festes que, com dic, ja no poden ser executades perquè ja estem al segon
dia de festes.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé. No mos ha quedat clar quin és el sentit del vot del grup de ….”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Estic esperant resposta a les preguntes que els he dit i després ens posicionarem.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la senyora Mª Jesús Viña.”
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Intervenció de la Sra. Viña

“Quant al tema de festes, que li preocupen molt aquests 16.000 euros, aquests 16.000 ho vaig explicar en
comissió  que els  tindrem per no deixar  la  partida a zero per  si  ve alguna despesa inajornable.  Quan
l’haurem de realitzar, aleshores veurem si els necessitem o no, esperem no necessitar-los. Però els volem
tenir a la partida i aprofitàvem aquest moment de modificació pressupostària que portem avui. I en relació
amb les expropiacions, repetir que naltros considerem que la mobilitat de la ciutat s’ha de fer en base a un
pla de mobilitat i tota la cronologia que he explicat penso que quedava clar en quins períodes s’han de
pagar  les  subvencions,  estava  claríssim  també  quan  s’havien  d’executar  aquestes  expropiacions.  La
urgència d’este ple ve determinada perquè, evidentment, com vostè ha dit abans, s’ha de publicar i no
arribaríem al termini de tenir la titularitat de tot l’immoble el 23 d’octubre, i la realitat és que en este ple i
no en un altre, avui, aprovem aquesta modificació pressupostària que mos permetrà realitzar aquestes
expropiacions i que mos permetran dur a terme l’habitatge social en benefici de Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bé, gràcies, senyora Viña. Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. Ens sorprèn i ens preocupa encara més que el segon dia de festes la resposta sigui ‘per
no deixar la partida a zero’. Això vol dir que no saben quin és el pressupost de festes el segon dia de festes.
Per  tant,  a  banda  de  sorprendre’ns,  ens  preocupa  moltíssim  que  avui  encara  no  sabéssim  de  quin
pressupost disposem i què és el que ens pretenem gastar al llarg dels quatre dies o cinc dies. En tot cas,
crec que és molt greu el que ens estan dient avui aquí, però en tot cas ja ens passaran la informació i ens
donaran  tota  la  documentació  respecte  al  que  ha  estat  aquesta  contractació  de  festes,  reitero,
contractació  que  serà  irregular,  perquè,  com  dic,  aquesta  partida  no  serà  vigent  fins  d'aquí  a  unes
setmanes. I, per tant, evidentment, tenint en compte que vostès el que fan avui és, en tot cas, ni contestar-
nos i dir expressament aquí que no saben en què s’ho gastaran, i que dependrà de com vagin les festes, i
que veurem exactament què és el que cal gastar i suplementar, però a més ho faran de manera irregular i
tenint  en  compte  que  no  compartim  tampoc  el  que  és  deixar  de  fer  aquestes  dues  obres  que  són
importants per a la ciutat, evidentment, el nostre vot serà en contra.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, moltes gràcies. Per tant, entenc que la modificació pressupostària i punt del qual estem parlant
serà aprovat per  11 vots a favor i  10 vots en contra. Per tant,  d’aquesta manera tiren endavant tots
aquests projectes que molt bé abans ha explicat la regidora d’Hisenda.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipals de JUNTS (10).

03 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD DE DEIXACIÓ SENSE EFECTE, A INSTÀNCIA DE LA UNIÓ TEMPORAL
D’EMPRESES QUE  PARTICIPA  COM  A  SOCI  PRIVAT  EN  EL  CAPITAL  SOCIAL  D’EMPRESA  MUNICIPAL  DE
SERVEIS PÚBLICS, SL, SOCIETAT D’ECONOMIA MIXTA, DE L’ACORD ADOPTAT PEL PLE MUNICIPAL EN SESSIÓ
DE DATA 7 DE MARÇ DE 2022 DE SUBSTITUCIÓ DE L’AVAL CORRESPONENT A LA GARANTIA DEFINITIVA
CONSTITUÏDA.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“En  data  20  d’agost  de  2010  es  va  constituir  davant  la  Tresoreria  Municipal  la  garantia  definitiva
mitjançant aval emès per l’entitat Banco de Valencia, SA per import de 670.750 euros, corresponent al
contracte pel qual la Unió Temporal d’Empreses amb CIF U65397325 [de la qual llavors formaven part les
empreses Aguas de Valencia, SA, amb CIF A46000477, Companyia General d’Aigües de Catalunya, SA, amb
CIF A60401585 i Comsa Emte Medioambiente, SL, amb CIF B28628519] s’integrava com a soci privat
participant en el capital social d’Empresa Municipal de Serveis Públics, SL (EMSP) que gestiona els serveis
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municipals d’abastament d’aigua potable i clavegueram de l’Ajuntament de Tortosa, incloses les obres de
competència municipal relacionades amb el cicle integral de l’aigua, a l’haver esdevingut aquesta societat
d’economia mixta.

-  En data 12 de gener de 2022 tingué entrada en el  Registre General d’aquest  Ajuntament sol·licitud
formulada per  la  referida UTE en la  que demanava la  substitució de la  garantia  definitiva inicialment
constituïda corresponent al referit contracte mitjançant l’aportació d’un nou aval, amb el mateix objecte i
per igual import de 670.750 euros, emès per l’entitat Bankinter, SA, així com la cancel·lació i devolució de
l’aval emès en el seu dia per l’entitat Banco de Valencia, SA mitjançant el qual havia tingut lloc inicialment
la constitució de l’esmentada garantia.

- Simultàniament a la presentació de l’esmentada sol·licitud fou objecte de dipòsit a la Tresoreria Municipal
l’aval de l’entitat Bankinter mitjançant el qual es constituïa la garantia substitutiva constant en el redactat
de l'aval, com empreses integrants de l’UTE objecte de cobertura les següents: Aguas de Valencia, SA,
Companyia general d'aigües de Catalunya. SA i Comsa Emte Medioambiente, SL.

- El Ple Municipal, en sessió de data 7 de març de 2022, va adoptar, entre d’altres, el següent acord: “1r.-
Aprovar la substitució, demanada per l’UTE amb CIF U65397325 [integrada per les empreses AGUAS DE
VALENCIA,  SA,  amb  CIF  A46000477,  COMPANYIA  GENERAL  D’AIGÜES  DE  CATALUNYA,  SA,  amb  CIF
A60401585 i COMSA EMTE MEDIOAMBIENTE, SLU, amb CIF B28628519] que participa com a soci privat
en  el  capital  social  d’EMPRESA  MUNICIPAL  DE  SERVEIS  PUBLICS  SL,  amb  CIF  B43680479,  societat
d’economia mixta que gestiona els serveis municipals d’abastament d’aigua potable i  clavegueram de
l’Ajuntament de Tortosa, incloses les obres de competència municipal relacionades amb el cicle integral de
l’aigua, de la garantia definitiva constituïda originàriament davant la Tresoreria Municipal per respondre de
les obligacions derivades de l’esmentat contracte mitjançant aval de l’entitat Banco de Valencia, SA, per
import de 670.750 euros, per la garantia definitiva igualment constituïda davant la Tresoreria Municipal
mitjançant  aval  bancari  de l’entitat  Bankinter,  amb el  mateix  objecte  i  pel  mateix  import  de  670.750
euros”. Igualment, i com a conseqüència de l’anterior, en els mateixos acords es disposava: “2n.- Cancel·lar
l’aval de l’entitat Banco de Valencia, SA, mitjançant el qual es constituí originàriament la referida garantia, i
procedir a retornar aquest a la referida Unió Temporal d’Empreses una vegada s’ha verificat l’adequada
constitució i substitució per un altre aval bancari pel mateix objecte i import.”

- Amb posterioritat a l’adopció dels esmentats acords i abans de procedir devolució de l’aval originari que
havia de ser substituït, es constatà per la Tresoreria Municipal que l’any 2017 s’havia esdevingut un canvi
en la composició de l’UTE participant en el  capital  social  de l’EMSP, atès que l’empresa Comsa Emte
Medioambiente, SL havia cedit la seva la seva participació en l’UTE a l’empresa Aguas de Valencia, SA. Per
tant,  el  nou  aval  que permetria  la  substitució  de la  garantia  inicialment  constituïda  no hauria  recollit
adequadament la composició de l’UTE en el moment d’haver-se acordat la substitució de garanties per la
qual cosa no es va arribar fer efectiva la cancel·lació i devolució de la primera de les referides garanties.

- En data 18 de maig de 2023 s’ha presentat per la referida UTE participant en el capital social de l’EMSP,
SL (de la qual actualment només formen part les empreses Aguas de Valencia, SA, i Companyia general
d'aigües de Catalunya, SA però ja no l’empresa Comsa Emte Medioambiente, SLU, la qual sí en formava
part  originàriament  )  instància  (registrada  amb  núm.  d’entrada  2023-9888-E)  en  la  que  es  posa  de
manifest  que en el  segon  dels  avals  constituïts,  el  qual  havia  de permetre  la  cancel·lació  i  devolució
d’aquell altre mitjançant el qual la garantia s’havia constituït originàriament, s’haurien reflectit de forma
inadequada les empreses que eren objecte de la seva cobertura en base a la necessària vinculació de la
relació  d’aquestes  amb la  composició  de les  empreses integrants  de l’UTE en el  moment  de la  seva
emissió.

- Se sol·licita conseqüentment per part de l’UTE participant en el capital social de l’EMSP,SL que es deixi
sense efecte l’acord del Ple Municipal de data 7 de març de 2022 de substitució d’avals, tot mantenint
transitòriament la vigència del primer dels avals constituïts, comprometent-se igualment la referida UTE a
constituir  un nou aval,  idèntic  en el  seu objecte i  import  però  ajustat  en la  seva cobertura a l’actual
composició d’empreses participants en l’UTE.

- Per resolució de l’Alcaldia 1891 / 2023, de 18 de maig, es disposava:

[... 1r.- Disposar, a instància de la Unió Temporal d’Empreses que participa com a soci privat en el capital
social d’Empresa Municipal de Serveis Públics, SL, l’inici d’expedient per tal deixar sense efecte l’acord
adoptat  pel  Ple  Municipal  en  sessió  celebrada  en  data  7  de  març  de  2022,  pel  qual  s’acordava  la
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substitució i cancel·lació de l’aval constituït davant la Tresoreria Municipal per la referida UTE, a l’efecte de
procedir a la cancel·lació i  retorn de la garantia constituïda per aquesta davant la Tresoreria Municipal
mitjançant aval bancari emès per l’entitat Bankinter per import de 670.750 euros, inscrit en el Registre
Especial d’Avals amb el número 0508243 a l’espera que es constitueixi -subsistint transitòriament l’aval
originari emès per l’entitat Banco de Valencia, SA-, una garantia definitiva ajustada a la composició actual
de les empreses participants en aquella.

2n.- Que s’elabori per la Unitat de Contractació el corresponent informe-proposta per adoptar, si s’escau, el
corresponent acord en els termes anteriorment esmentats el qual haurà de ser adoptat, en el seu cas, pel
Ple Municipal, previ dictamen de la comissió informativa corresponent.

3r.- Que prèviament a l’adopció del corresponent acord pel Ple Municipal s’emeti informe també per la
Tresoreria Municipal al respecte. ...]

Considerant  que  la  finalitat  de  les  garanties  és  la  de  respondre  del  compliment  de  les  obligacions
derivades dels contractes i cobrir les responsabilitats a les quals aquestes resten afectes per la qual cosa
no s’aprecia inconvenient en accedir a la petició formulada màxim quan restarà transitòriament la garantia
originària i  tampoc hi ha constància fins la data de responsabilitats que siguin exigibles amb càrrec a
alguna les garanties constituïdes.

Considerant que la competència per resoldre sobre la petició formulada correspon al Ple Municipal per ser
l’òrgan de contractació que, segons les previsions competencials de la legislació contractual aplicable,
dugué a terme l’adjudicació del contracte i aprovà en el seu dia la substitució d’avals que restarà sense
efecte.

Vist l’informe emès pel Tresorer Municipal al respecte.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de governança municipal, emès en sessió de 28
d’agost de 2023.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar els següents ACORDS:

PRIMER.- Deixar sense efecte l’acord adoptat pel Ple Municipal en sessió celebrada en data 7 de març de
2022, pel qual s’acordava la substitució i cancel·lació de l’aval constituït davant la Tresoreria Municipal per
la  Unió Temporal  d’Empreses que participa  com a soci  privat  en el  capital  social  d’Empresa Empresa
Municipal de Serveis Públics, SL.

SEGON.- Cancel·lar i retornar conseqüentment la garantia constituïda davant la Tresoreria Municipal per
l’esmentada UTE mitjançant aval bancari de l’entitat Bankinter per import de 670.750 euros, inscrit en el
Registre Especial d’Avals amb el número 0508243.

TERCER.- Requerir l’UTE que participa com a soci privat en el capital social d’Empresa Municipal de Servies
Públics, SL, perquè constitueixi davant la Tresoreria Municipal, amb el mateix objecte i pel mateix import de
670.750,  una  garantia  definitiva  ajustada  a  la  composició  actual  de  les  empreses  participants  €  en
aquesta, (Aguas de Valencia, SA, i Companyia general d'aigües de Catalunya, SA) moment en que podrà
sol·licitar la cancel·lació i devolució de la primera de les garanties constituïdes.

QUART.-  Retenir  de forma transitòria  la primera de les garanties,  igualment  per  import de 670.750 €,
constituïda en data 20 d’agost de 2010 davant la Tresoreria Municipal per respondre de les obligacions
derivades de l’esmentat contracte mitjançant aval de l’entitat Banco de Valencia, SA inscrit en el Registre
Especial d’Avals i Garanties amb el número 10007717 fins que no s’esdevingui allò previst en l’apartat
tercer d’aquests acords i s’hagi de procedir conseqüentment a efectuar la seva cancel·lació i devolució la
qual haurà de tenir lloc una vegada adoptat el corresponent acord de substitució de garanties.

CINQUÈ.-  Notificar aquests acords a l’UTE que participa com a soci privat en el capital social d’Empresa
Municipal de Serveis Públics, SL i posar-lo així mateix de manifest davant les entitats avalistes.”.

*-*-*
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem ara al tercer punt de l’ordre del dia, que en este cas és el dictamen proposta d'acord de deixació
sense efecte, a instància de la Unió Temporal d’Empreses que participa com a soci privat en el capital
social de l’Empresa Municipal de Serveis Públics SL, societat d’economia mixta, de l’acord adoptat pel Ple
municipal  en  sessió  de data  7  de març  de 2022 de substitució  de l’aval  corresponent  a  la  garantia
definitiva constituïda. Té també la paraula la regidora d’Hisenda.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Com també vam informar en la comissió, el 12 de gener del 2022 es va substituir la garantia de l’aval de
l’Empresa Municipal  de Serveis  Públics,  van apreciar  després  que hi  havia algunes deficiències en la
documentació del segon aval, per dir-ho senzill, i ara hi ha dos avals dipositats a l’Ajuntament, i el que fem
ara és procedir a la devolució d’un d’ells, perquè no correspon tenir-los tots dos.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“No sé si hi ha algun… Per tant, entenc que s’aprova i, per tant, d’esta manera, tanquem el ple d’avui.
Moltes gràcies, molt bon dia, i a continuar xalant de les festes!”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, el senyor president aixeca la sessió a les vuit hores i cinquanta-cinc
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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